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В научном исследовании осуществлен уголовно-правовой и криминологический анализ некоторых аспектов 

религиозного экстремизма с точки зрения его влияния на содержание уголовно-правовых запретов Особенной 

части Уголовного кодекса Республики Молдова. В целях наиболее глубокого и всестороннего рассмотрения 

объекта исследования детально изучены такие феномены, как религиозный фанатизм, фундаментализм, а также 

исследовано родовое понятие экстремизма. Статья представляет собой детальный анализ уголовно-правовой и 

криминологической доктрины, а также некоторых результатов социологической науки, что придает исследованию 

междисциплинарный характер. Автором проанализированы определения и классификации, встречаемые в 

современной науке, а также предложено собственное собирательное определение преступлений религиозно-

экстремистской направленности. Обосновывается, что в качестве основного признака при разграничении 

преступлений является присутствие экстремистского мотива. В результате автором были сформулированы 

выводы, которые могут быть применимы как в науке уголовного права и в криминологии, так и могут быть 

учтены при совершенствовании уголовного законодательства. 
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EXTREMISMUL RELIGIOS ÎN DREPTUL PENAL ȘI ÎN  

ȘTIINȚA CRIMINOLOGICĂ CONTEMPORANĂ 

Autorul efectuează o analiză juridico-penală și criminologică a unor aspecte ale extremismului religios din punctul 

de vedere al impactului pe care acesta îl exercită asupra conținutului prohibițiilor juridico-penale ce se conțin în Partea 

Specială a Codului penal al Republicii Moldova. Cu scopul de a efectua o examinare temeinică și multilaterală, au fost 

cercetate aşa fenomene, precum fanatismul religios, fundamentalismul, fiind studiată şi noțiunea generică de extremism. 

Autorul prezintă o analiză detaliată a doctrinei juridico-penale și criminologice, precum și a unor rezultate ale științei 

sociologice, ceea ce atribuie prezentului  studiu un caracter interdisciplinar. Sunt cercetate noțiunile și clasificările care 

sunt întâlnite în știința contemporană, autorul oferind propria definiție a faptelor infracționale cu caracter de extremism 

religios. Se argumentează că în calitate de semn obligatoriu al faptelor infracționale de natură extremistă trebuie să fie 

stabilit motivul extremist al făptuitorului. Concluziile formulate de autor pot fi aplicate atât în știința dreptului penal și 

în criminologie, cât și în procesul de ameliorare a legii penale. 

Cuvinte-cheie: fanatism religios, fundamentalism religios, extremism religios, religie, motiv extremist, infracțiuni 

cu caracter de extremism religios. 

 
RELIGIOUS EXTREMISM IN THE MODERN CRIMINAL LAW AND SCIENCE OF CRIMINOLOGY 

In the realm of this scientific research there is performed a profound analysis of criminological points of view as 

well as of penal provisions concerning some aspects of religious extremism from the perspective of its impact upon the 

content of the penal prohibitions which are contained in the Special part of The Criminal code of the Republic of 

Moldova. In order to obtain the best scientific results, there have been examined such phenomena as religious fanatic 

views, religious fundamentalist views, as well as there have been researched the generic notion of extremism. This 

article can be defined as an analysis of the modern penal and criminological doctrine, as well as some results of the 

sociological science which gives the opportunity to consider that this is an interdisciplinary research. The author has 

researched some definitions and classifications which are met in the modern science being proposed a generic definition 

of the criminal offences which have a religious extremist character. There is demonstrated that as a basic sign of the 

delimitation between extremist offences and other types must be recognized the criminal reason of the misdeed. As a 

result, there have been formulated several conclusions which can be applied in the science of the Substantive Criminal 

Law, Criminology, as well as can be taken into account during the improvement of the penal legislation. 
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criminal offences of the religious extremist character. 
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